
اولویت ما نه چین و نه هندوستان، بله ایران است/ برخ دستورالعملها روح مناطق آزاد

را خدشهدار مکند

«موقعیت جغرافیای راهبردی در کنار آبراههای بین الملل و نزدی به خطوط بین الملل کشتیران»، «تنها بندر تجاری ایران در

خارج از تنه هرمز»، «نقطه اتصال کریدور شرق ایران به آبهای آزاد» و «نزدیترین بندر به بازارهای آسیای میانه و افغانستان» همه

اینها مشخصات بنظیر اقتصادی چابهار است که باعث شده بسیاری از سرمایه گذاران خارج برای آن سرودست بشانند به طوری

که برخ ملاحظات سیاس و موقعیت خاص این بندر باعث شد تا این بندر چندی پیش از تحریمهای آمریا نیز معاف شود که این

مسئله متواند به نقطه جهش برای توسعه بیشتر این بندر تبدیل شود.

اما در کنار این ظرفیتهای بالقوه وجود برخ از مشلات ساختاری و قانون باعث مشود تا تحرک لازم برای رسیدن به مسیر توسعه

کند شود. در این خصوص با عبدالرحیم کردی، مدیرعامل منطقه آزاد چابهار به گفتو نشستیم که متن آن در پ مآید:

* ی از مشلات اساس در مناطق آزاد وجود حاکمیت چندگانه است؛ با وجود آنه انتخاب مدیرعامل مناطق از سوی هیات دولت

انتخاب مشود و آنها به عنوان عضو تامالاختیار در مناطق هستند، اما در برخ از موارد اختلاف نظرهای سلیقهای و یا دخالتهای

متعدد از سوی مسئولان منطقه باعث مشود که برنامهها به طور کامل اجرای نشود؛ به نظر شما اگر این مسئله حل شود چه تاثیری در

رشد مناطق آزاد خواهد داشت؟

– مناطق آزاد مانند دیر مناطق سرزمین اصل بوده و ی مسئولیت خاص برایشان تعریف شده که تحقق این مسئولیت الزامات و

ابزارهای متناسب با آن ماموریتها را مطلبد. قرار است که این مناطق پیشرو توسعه باشند و روندها را تسری کنند و باعث پیوند این

مناطق با اقتصاد جهان شوند و طبیع است که این امر قوانین و مقررات ویژه خود را لازم دارد. این ادبیات همه جای دنیا است و هر

جای که مناطق آزاد شل مگیرد براساس ماموریت که دارد این فضا را ترسیم مکنند و محدوده قوانین و مقررات متعارف این

ماموریت را به خوب پذیرفته اند. در ایران هم این اتفاق در ابتدای کار اتفاق افتاد و قانون اداره چون مناطق آزاد تصویب شد که

قانون مترق و خوب است، اما در عمل دچار اشال هستیم به طوری که بخش از این قوانین یا تعلیق شده اند یا در اجرای آنها

انسجام وجود ندارد و یا حمایت لازم از آنها صورت نرفته است. مهمترین مسئلهای که برای تولید کننده با فهم از مناطق آزاد در

مجموعه و ی و است و یطرف گفت مجموعه حاکمیت مهم است این است که بداند در این منطقه با ی مقیاس بین الملل

سازمان نیازمندیهای او را تامین مکند و این سازمان خودشان مسئولیت دارند که با سایر نهادها ارتباط برقرار کنند، اما پیوند بین

سرمایه گذار و نهاد باید از طریق این سازمان انجام شود که این جزء ادبیات نظری مناطق آزاد است.

ماده ۲۷ قانون چون اداره مناطق آزاد تلیف مکند که همه سازمانها و نهادهای دولت وظایف خود را در مناطق آزاد به

مدیرعامل سازمان تفویض کنند. در برخ از دولتها این تفویض صورت گرفته و نوسانات را در عملرد مناطق آزاد ایجاد کرده که

روی خروج آنها اثر گذاشته است. البته اعتقاد من این است که مهمترین اصل در پیشبرد برنامههای مناطق آزاد تمرکز و انسجام

مدیریت است. اگر تجربههای ناموفق در گذشته داشته ایم نباید صورت مسئله را پاک کنیم بله باید در مانیسم اجرای خود شفاف

سازی کنیم.

اتفاق خوب که در سالهای گذشته رخ داده این است که اعتماد به مناطق آزاد بازگشته است و البته موضوعات که نیاز به بازسازی دارد

مربوط به حوزه نظارت و عملرد شفاف و دقت در بودجه ریزی مناطق آزاد است. دیوان محاسبات، سازمان بازرس و سایر

دستاههای نظارت نظارتهای لازم را بر مناطق آزاد اعمال مکنند و الان وقت این است که همه وزارتخانهها و نهادها تفویض



اختیارات را انجام دهند.

بخش دیر نیز مربوط به بخشنامههای است که برای سرزمین اصل وض مشود. گاه اوقات مبینیم که در بعض از دستورالعمل ها،

مناطق آزاد را هم اضافه مکنند و این افزودن مناطق آزاد به آیین نامهها و دستورالعملهای سرزمین اصل متواند روح مناطق آزاد را

دچار خدشه کند که خوشبختانه این تعامل در دوره دکتر بان با بسیاری از وزارتخانهها برقرار شده و بسیاری از ناهماهن میان مناطق

آزاد و بسیاری از دستاهها در حال رف شدن است. به طور مثال در حوزه وزارت راه با مسئولان این بخش به تفاهم رسیدهایم.

همچنین در چابهار بحث اینه مناطق آزاد از بندر جدا باشد همواره ی معضل تاریخ بود که این مسئله نیز حل شد چرا که برای

سرمایه گذاران نیز این مسئله قابل فهم نبود، اما خوشبختانه در این زمینه تفاهم میان ما و سازمان بنادر انجام و در مجلس هم به

تصویب رسید که این بنادر به مناطق آزاد الحاق شوند.

تواند تجربه خوبکه مناسب این مناطق هستند استفاده کنیم که م مناطق آزاد در قالب ماموریتهای ما باید از ظرفیتهای قانون

باشد، گواه آن هم اعداد و ارقام است، به طور مثال سال گذشته کارهای خوب در منطقه انجام شد و تولید ما از رشد ۲۰ درصدی

برخوردار بود. ضمن اینه رشد سرمایه گذاری ظرف دو سال گذشته قابل قیاس با ۱۲ سال قبل نیست. همه این مسائل نشان دهنده این

است که فرآیندها اصلاح شده و توافقهای خوب انجام شده که باعث افزایش اعتماد سرمایه گذاران شده است.

* معضل دیر دور زدن قانون و پرداخت نردن مالیات توسط برخ شرکتهای بخش خصوص است که مجوزشان را از مناطق آزاد

گرفتهاند، اما در خارج از این مناطق کار مکنند. به نظر شما چرا دستاه نظارت اقدام جدی دراین باره نشان نداده اند؟

– این مسئله هم ی از خلاءهای است که در حوزه نظارت وجود دارد. خوشبختانه به دلیل شفافیت که در سازمان امور مالیات انجام

شده و کنترلهای که در فعالیتهای اقتصادی انجام مدهند به ی مدل رسیده اند که فعالیت در مناطق آزاد و خارج از منطقه را

تفی مکند، یعن فرق نمکند که شرکت در خارج از منطقه آزاد باشد یا داخل. مسئله مهم این است که خدمت را در کجا انجام

دهند. اگر خدمت در مناطق آزاد و با نظارت انجام شود آن قسمت از فعالیت، مشمول معاف از مالیات خواهد بود، اما اگر شرکتم

نیز فعالیت دارد تمام تراکنشها و فعالیتهایش در سرزمین اصل کند و در عین حال در سرزمین اصلدر داخل مناطق آزاد فعالیت م

مشمول مالیات مشود.

* در حوزه برندین منطقه آزاد چابهار چه اقدامات انجام شده است؟

– ماموریتهای اصل ما در حوزه مواد غذای، لوازم و تجهیزات پزش، شیلات، پتروشیم و فولاد است که آنها را به صورت

تخصص دنبال مکنیم.

* برنامههای شما برای توسعه چابهار چیست؟

– از برنامههای توسعه تاکنون که در برنامه پنجم توسعه هستیم همواره از بند توسعه چابهار به عنوان محور توسعه شرق یاد شده است و

به طورکل توسعه محور بازرگان و ترانزیت برای این بندر در اولویت است. تا به حال هم اقدامات خوب در این زمینه انجام شده است

و از محور چابهار تا سرخس زیرساختهای حمل و نقل و تزانزیت در حال اجرا هستند. مهم این است که بسیاری از پروژهها از روی

کاغذ به مرحله عمل رسیده اند و شل اجرای به خود گرفته اند به طوری که پروژه راه آهن بیش از ۶۵ درصد پیشرفت فیزی داشته

است یا اینه بندر شهید بهشت قرار است با ۸۶ میلیون تن به فاز نهای برسد و خوشبختانه درحال حاضر کشتها در این بندر پهلو

گرفته اند. از سوی دیر در حوزه راه نیز آزادراه کنارک در حال اتمام است. برای فرودگاه چابهار نیز قدمهای مهم برداشته شده است

و با خرید ۲۵۰ هزار هتار زمین، در حال ساخت فرودگاه و ترمینال سازی برای مسافران هستیم.

همچنین برای ساخت فرودگاه کاربو در نقطهای که ۲ سال پیش جانمای شده بود و به دلایل مختلف به تاخیر افتاده بود امروز توجیه



لازم پیدا شده و قرار است با راه اندازی این خط به خطوط حمل ونقل هوای بیفزاییم.

* چه برنامههای برای توسعه زیرساختهای گردشری در چابهار دارید؟

– طبیعت ب نظیر و پتانسیلهای یونی بندر چابهار در منطقه همراه با ساحل شنهای طلای و دریای اقیانوس تنها در این منطقه

وجود دارد و همین امر باعث شده تا علاقمندان بسیاری به این بندر سفر کنند. البته تمهیدات برای جذب بیشتر گردشر به عمل آمده

است که از آن میان متوان به راه اندازی باشاه موج سواری در سال گذشته اشاره کرد. همچنین چندین هتل ۴ و ۵ ستاره و تعداد

زیادی مجموعه هتل آپارتمان و اقامتهای بومگردی نیز در حال افتتاح هستند. از سوی دیر در تلاش هستیم تا هزینههای سفر را تا

جای ممن برای مردم کاهش دهیم تا تعداد کسان که به این بندر سفر مکنند افزوده شود.

این درحال است که متاسفانه در حال حاضر وضعیت فرودگاه مسافری در چابهار مناسب نیست و به دلیل واق شدن در محل فرودگاه

نظام، امان توسعه دشوار و محدود به قوانین و مقررات است، اما در انتهای باند آن ۲۵۰ هتار زمین را از نیروی هوای خریداری

کردهایم و طراح ترمینال مسافری جدید صورت گرفته و به زودی عملیات اجرای آن آغاز مشود.

شده بود و در فاصله ۶۰کیلومتری چابهار قرار دارد در حال حاضر توجیه عملیات علاوه بر این فرودگاه، کارگو که دو سال قبل جانمای

پیدا کرده تا بتوانیم حمل و نقل هوای را با توجه به اینکه ی از ویژگهای چابهار تبدیل شدن به هاب حمل و نقل در منطقه است،

اضافه کنیم تا بدین ترتیب در منطقه چابهار همزمان شاهد توسعه حمل و نقل دریای، هوای، ریل و جادهای باشیم. علاوه بر این در

حال مذاکره برای خرید هواپیماهای ایرباس و امبرائر هستیم، اما باید بدانید که نمتوانیم به صورت مستقیم با توجه به شرایط تحریم

این هواپیماها را خریداری کنیم و باید جهت استفاده از این مدل هواپیماها، هواپیمای دست دوم خرید کنند. برنامه ما برای نوروز سال

قبل بود، اما به دلیل شرایط به وجود آمده این مساله به تعویق افتاده و امیدواریم در آینده شاهد پیشبرد امور در این راستا باشیم.

* اولویت شما با توسعه گردشری است یا بازرگان و ترانزیت؟

– توسعه بندر چابهار به عنوان توسعه محور شرق همواره مطرح بوده و بازرگان و ترانزیت نیز به عنوان ی از اصول بنیادی این بندر

همیشه مورد توجه بوده است. این بندر حت در جن تحمیل هم خدمات خوب به کشور ارائه داد به طوری که بسیاری از کالاهای

به دلیل ضرورت بازسازی کشور و محدودیت مناب شد، اما متاسفانه در سالهای بعد از جنکشور از طریق این بندر تامین م اساس

این بندر به دست فراموش سپرده شد، اما از زمان که مقام معظم رهبری در مورد گن پنهان سواحل مران تاکیدات موکدی داشتند

برنامههای توسعهای از روی کاغذ درآمد و به روی خاک رسید و بیشتر حالت اجرای به خود گرفت، به طوریکه بسیاری از پروژهها

قرار است ۸۶ میلیون تن به فاز نهای داشته است و همچنین بندر شهید بهشت مانند پروژه راه آهن بیش از ۶۵ درصد پیشرفت فیری

خود نزدی شود و در حال حاضر کشتها در این بندر پهلو گرفته اند. این درحال است که جادهها از کیفیت خوب برخوردار شده اند

و آزادراه کنارک نیز درحال اتمام است.

* چرا چابهار تا این حد برای سرمایه گذاران خارج مهم شده است و اولویت ایران چین است یا هند؟

– سه بازار عمده «آسیای میانه، روسیه و شرق اروپا»، «اتحادیه عرب و آفریقا» و «شرق آسیا» مورد توجه تولیدکنندگان جهان است؛

اما جای مشترک که دسترس به همه این بازارها در آن بهینه باشد، چابهار است چراکه این بندر تنها بندر اقیانوس ایران و سرزمین موج

و مرجان واق در قلب مرانِ بلوچستان و در فاصله ۶۴۵ کیلومتری جنوب زاهدان مرکز استان سیستان و بلوچستان قرار دارد و این

بندر موقعیت مناسب برای استقرار انواع صنای سب و سنین دارد و بهترین مان برای ترانزیت کالا و گردشری است.

اولویت ما نه چین و نه هندوستان است بله اولویت اصل ما ایران است و بازیر اصل در چابهار کشوری جز ایران نیست و اگر

بخواهیم به سمت ی یا دو کشور سوق پیدا کنیم مناف اصل خودمان را با مناف آنها گره زدهایم. ما باید بتوانیم مناف کشورهای نظیر



ژاپن و کشورهای اروپای را درگیر چابهار کنیم.

همچنین ط دو سال جاری رقم معادل ۳۴۰۰میلیارد تومان سرمایهگذاری در منطقه آزاد چابهار مدنظر قرار گرفت. همچنین

قراردادهای جدید سرمایهگذاری در ارتباط با شهرک داروی و پتروشیم با چینها و در خصوص شیلات با ژاپنها و کشورهای

فرانسه و ژاپن مذاکرات را انجام دادهایم و امیدوار هستیم بتوانیم قراردادهای مربوطه را به سرانجام برسانیم. حت در همین رابطه

«نارندرا مودی» نخست وزیر هند نیز چندی پیش هنام شرکت در نشست سران کشورهای عضو سازمان هماری شانهای تاکید

کرد که کشورش در توسعه طرحهای منطقهای از جمله بندر چابهار هماری جدی خواهد داشت و ازسوی دیر این کشور برای توسعه

ر ایران و افغانستان در حال تایید ایجاد یبندر چابهار ایران متعهد به سرمایهگذاری ۵۰۰ میلیون دلاری شده است. از طرف دی

کریدور حمل و نقل بینالملل از طریق این بندر هستند و چند محموله گندم هند از طریق بندر چابهار به افغانستان ارسال شده است.

* میزان درخواست سرمایه گذاری در پروژهها در سالهای اخیر در چابهار چه میزان بوده است؟

– در ۲ سال گذشته درخواست سرمایه گذاری رشد بیش از ۵۰۰ درصدی داشته است و مجموع قراردادهای سرمایه گذاری به تعداد

بیش از ۴۰۰ قرارداد رسیده که ارزش پول آن به ۳ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان مرسد. همچنین ۱۳۰ واحد سرمایه گذاری فعال داریم

و ۱۶۷ درصد پروژه ها، بالای ۳۰ درصد پیشرفت فیزی داشته اند، اما به طور کل از سال ۹۲ تا امسال ارزش تولیدات چابهار بیش

از ۲۰ برابر شده است که نشان مدهد با رویرد ماموریت محور و تمرکز بر تولیدات این موفقیت به دست آمده است.

منب: اقتصاد۲۴


